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Intervju s nobelovkom Adom Yonath*

Što je nobelovka u Zagrebu poruèila Hrvatima?

“Fundamentalnu znanost treba snaÞno podrÞavati i ona mora biti
prioritet u financiranju, èak i ako je kompanije ne Þele podupira-
ti”, rekla je u razgovoru za T-Portal izraelska nobelovka Ada E. Yo-
nath, koja je 16. veljaèe 2011. odrÞala predavanje na XXII. skupu
kemièara u Zagrebu.

Tim rijeèima Yonathova je komentirala aktualnu zabrinutost nekih
èlanova hrvatske akademske zajednice da bi tzv. programsko fi-
nanciranje u znanosti, koje bi se trebalo uvesti novim zakonima,
moglo komercijalizirati znanost, destimulirati temeljna istraÞivanja
i poticati samo ona primijenjena i tehnološka koja su zanimljiva
gospodarstvu.

“Sve velike stvari u znanosti napravljene su zahvaljujuæi istraÞi-
vaèkim projektima, a ne produkciji. Ne Þelim reæi da potpora
kompanija nije dobra niti da produkcija nije dobra, veæ si ne treba
postavljati ogranièenja u ciljevima kakva nameæe orijentacija na
gospodarski isplative projekte. Temeljna znanost ne poznaje takva
ogranièenja, a na kraju se napor ipak isplati. To se dogodilo i meni
u mom radu”, rekla je ugledna znanstvenica.

“Stoga mislim da se sveuèilišta i instituti prije svega i iznad svega
trebaju baviti fundamentalnom znanošæu. Ne zato što ostala zna-
nost ne bi bila dobra, veæ zbog horizonta – da si na samom
poèetku ne nameæemo ogranièenja. Ako si za cilj postavimo bolje
razumijevanje prirode, onda su ogranièenja bitno manja. No mo-
ram istaknuti da je meni institut Weizmann omoguæio daljnji rad
na projektu jer sam na temelju nekih ranijih istraÞivanja imala
odreðene indicije da bih mogla uspjeti. Konaèno imala sam i sreæe
da me je dvoje kolega razumjelo. Veæi dio svijeta nije. Nisu imali
èak ni strpljenja da me poslušaju.”

Biografija Ade E. Yonath

Ada E. Yonath roðena je 22. lipnja 1939. u Jeruzalemu. Prva je
izraelska Þena nobelovka, prva Þena na Bliskom istoku koja je do-
bila Nobelovu nagradu za znanost i prva Þena u 45 godina koja je
dobila Nobelovu nagradu za kemiju. Dobitnica je brojnih drugih
nagrada i direktorica istraÞivaèkog centra za supramolekulsku bio-
kemiju Weizmannova instituta u Rehovotu u Izraelu (Helen and
Milton A. Kimmelman Center for Biomolecular Structure and As-
sembly of the Weizmann Institute of Science). Ima kæer i unuku.

Usponi, padovi i uspjeh

Dr. Ada E. Yonath dobila je Nobelovu nagradu za kemiju za svoja
istraÞivanja strukture ribosoma prema kojima je veæina znanstve-
nika 70-ih godina prošlog stoljeæa bila vrlo skeptièna. “Neki su mi-
slili da sam luda, no nisam odustajala... Kada smo nakon šest godi-
na rada došli do vrhunca Himalaje, vidjeli smo da to nije pravi vrh
– da postoji još viši – Mount Everest”, slikovito je opisala znanstve-
nica uspone i padove s kojima se suoèavala u istraÞivaèkom radu.

U svojem predavanju “Fascinantni ribosom” dr. Yonath je objasni-
la da su ribosomi staniène organele koje imaju kljuènu ulogu u
translaciji RNA u proteine. Ribosom u jednoj sekundi stvori 15-ak
peptidnih veza s izuzetno malom pogreškom od 1 u 100 000. Da-
nas se ova èinjenica primjenjuje u razvoju oko 40 % antibiotika
tako da se oni vezuju na funkcionalne dijelove ribosoma bakterija,
èime onemoguæuju proizvodnju njihovih proteina, a time i Þivot,
rast i razmnoÞavanje tih patogena. No buduæi da su ljudski riboso-
mi vrlo slièni onima u bakterijama, znanstvenici moraju otkriti
kljuène, ali suptilne razlike kako bi antibiotici djelovali na organele
napasnika, a ne na naše. U tom procesu vaÞno je razumjeti riboso-
me i njihovu strukturu.

Dr. Yonath i njezin tim otkrili su kako se oni mogu poredati u kri-
stalne formacije pogodne za analize rendgenskim zrakama. Kada
je zapoèela svoj projekt, malo je ljudi vjerovalo da bi se ribosomi –
zbog svoje nestabilne i sloÞene prirode – mogli natjerati da obli-
kuju kristale, a još manje da bi mogli ostati u njima èak i pod razor-
nim djelovanjem rendgenskih zraka. No Yonathova je otkrila kako
je to moguæe izvesti u ekstremnim uvjetima pri temperaturama od
oko –195 °C. Zahvaljujuæi otkriæu ove tehnike, nazvane krio-
biokristalografija, 2009. godine podijelila je Nobelovu nagradu s
Venkatramanom Ramakrishnanom i Thomasom A. Steitzom.

Hrvatska moÞe imati odliènu znanost!

Yonathova je pohvalila znaèajan doprinos hrvatskih znanstvenika
u istraÞivanjima na ovim podruèjima, osobito rad tvrtke Pliva te
svoje nekadašnje suradnike dr. Ante Tocilja i dr. Nenada Bana,
koji je i sam zamalo dobio Nobelovu nagradu za kristalizaciju ribo-
soma u sklopu Steitzova tima. Uvjerena je da se fundamentalnom
znanošæu mogu baviti èak i malene i relativno siromašne zemlje
poput Hrvatske.

“Ni mi u Izraelu nemamo najmoderniju opremu. Hrvatska moÞe
upotrebljavati europske instrumente. Male zemlje ne mogu si
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priuštiti skupe ureðaje kao što to mogu SAD, Japan ili Kina. Njih
moÞe nabaviti više drÞava zajednièkim naporima. Meðutim sma-
tram da Hrvati mogu raditi vrlo dobru znanost. Hrvatska nije tako
mala – ima 4,5 milijuna stanovnika. Izrael je poèeo sa 650 000,
èak niti s milijun. Na poèetku je imao samo dva sveuèilišta i jedan
institut, Weizmann. Dakle, pitanje je samo èemu æemo dati priori-
tet. Mislim da èak ni Izrael ne financira znanost dovoljno, i mi
moÞemo još mnogo uèiniti po tom pitanju. Prema tome, to nema
veze s velièinom, veæ s prioritetima i ljudskim resursima, a vi ih
imate. Ja sam istaknula samo dvojicu Hrvata sa svog podruèja. Vi
ih imate mnogo više, mogla sam i njih spomenuti, no ovo nije bilo
predavanje o Hrvatskoj nego o ribosomima.”

Na pitanje što misli, mogu li znanstvenici javno istupati i kritizirati
stavove vodstava institucija u kojima rade, što se posljednjih dana
dogaða u Hrvatskoj u uzavreloj raspravi o zakonima o znanosti i
visokom obrazovanju, odgovorila je da se mišljenja o tome razli-
kuju. “Ne bih htjela ulaziti u politiku i sporove meðu znanstvenici-
ma. To je vrlo opasno”, rekla je dr. Yonath i nasmijala se.

Nisam imala problema što sam Þena

Na naše pitanje je li kao Þena imala problema u radu na vodeæim
pozicijama u institutima Max Planck u Njemaèkoj i Weizmann u
Izraelu, u šali je odgovorila: “Ne znam. Nemam s èime usporediti
jer nisam muškarac. Nikada nisam mislila da imam problema zato
što sam Þena. Uvijek sam smatrala da imam poteškoæa jer je moj
projekt bio teÞak. Kolege su mi doduše znali govoriti da sam èesto
meta ciniènih i skeptiènih komentara, da ljudi vjerojatno ne bi bili
toliko cinièni da nisam Þena. Ja ne mislim da je to bio problem, no
moÞda sam u krivu.”

Znanstvenica, majka i baka

Nobelovka smatra da Þene mogu izmiriti svoje znanstvene uloge s
obiteljskim ako dovoljno vole i znanost i obitelj. Svoju posveæe-
nost obitelji dojmljivo je ilustrirala na kraju predavanja kada je
pred prepunom dvoranom struènjaka pokazala privatne fotografi-
je kæeri i unuke te pismenog priznanja unuke “Najbolja baka godi-
ne”, koje je proglasila svojom najvaÞnijom nagradom.

“Znanost je zahtjevna i za muškarce, ne samo za Þene. Ako Þena
voli i znanost i obitelj, naæi æe naèina da uskladi ove dvije uloge. Ja
sam u mladosti bila vrlo siromašna. Otac mi je umro kada sam
imala 11 godina, baka je u to vrijeme ubijena, majka je bila profe-
sorica matematike. PreÞivljavanje mi je tada bilo teÞe od svega
drugoga kasnije u Þivotu.”

Iako ju je, kao što je više puta istaknula, u djetinjstvu nadahnula
francusko-poljska kemièarka Marie Curie, kaÞe da joj ona nije bila
Þivotni uzor.

“Nisam imala nikoga tko bi mi mogao biti uzor. Ako morate
preÞivljavati, nitko vam ne moÞe biti uzor. Osim toga, tada nisam
ni znala da postoji profesija znanstvenika, niti mi je bilo jasno kako
je Curie funkcionirala. Impresionirao me je naèin na koji je raz-
mišljala i na koji je uÞivala u svojim otkriæima. O njoj tada nisam ni
razmišljala na taj naèin – kao o Þivotnom uzoru.”

Na pitanje je li religiozna jer joj je otac bio rabin, odgovorila je
samo kako je otac bio školovan za rabina, ali nikada nije obavljao
tu funkciju.

Intervju vodio:
Nenad Jariæ Dauenhauer
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